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asistentky Laura bude standardně integrován 
chatbot ChatGPT založený na umělé inteligenci.

Škoda Octavia je k dispozici se čtyřválcovými 
motory – čtyřmi zážehovými a dvěma vznětovými 
s výkony od 85 kW (115 k) až po 195 kW (265 k) 
u verze Octavia RS. Základní zážehový motor 
1,5 TSI/85 kW (115 k) i verze 1,5 TSI/110 kW (150 k) 
jsou vybaveny systémem automatického 
odpojování válců ACT+ a k dispozici mohou 
být i s 48 V mild-hybridní technologií. V nabídce 
zůstaly turbodiesely 2,0 TDI ve verzích 85 kW (115 k) 
i 110 kW (150 k). Vrcholný motor modelu Octavia RS 
má výkon 195 kW (265 k), tedy o 15 kW (20 k) 
vyšší než dřív. Motor 2,0 TSI/150 kW (204 k) bude 
uveden na trh později a  bude standardně 
dodáván v kombinaci s pohonem všech kol. 

Modernizace Škody Octavia

Škoda pokračuje v přísunu novinek. Nejnověji 
představila modernizovanou podobu Octavie 
v obou karosářských verzích liftback a kombi ale 
i sportovních variant Sportline a RS. S přesunem 
výroby z  Mladé Boleslavi do Kvasin ovšem 
z nabídky vypadl plug-in hybridní pohon.

Novodobá Octavia je od zahájení výroby 
před 27 lety v  roce 1996 nejprodávanějším 
modelem značky. Ve čtyřech generacích se 
prodalo přes 7,15 milionu vozů. 

Součástí modernizace je inovovaný vzhled 
s  novým předním a  zadním nárazníkem 
a přepracovanou maskou chladiče. Novinkou 
jsou Matrix-LED přední světlomety druhé generace 
a nová Top LED zadní světla s animovanými 
ukazateli směru.

Modernizovaná Octavia má centrální 10“ 
displej infotainmentu a 10“ displej virtuálního 
kokpitu mini. Poprvé je za příplatek k dispozici 
také infotainment s 13" displejem. Do hlasové 
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Ford modernizoval SUV Puma
Po třech letech prošlo malé SUV Ford 

Puma modernizací. Malý crossover, dlouhý 
jen 420 cm, je nejprodávanějším modelem 
značky Ford v  Evropě. Základní linie 
karoserie se nemění, na rozdíl od interiéru. 
V jeho modernizované podobě je výraznější 
logo Ford na přídi a  přepracované jsou 
i  světlomety. Modernizován byl zejména 
interiér. Novinkou jsou větší 12,8“ přístrojový 
panel a 12“ dotykový displej na šířku, který 
integruje informační systém Ford Sync 4 
a přebírá také funkci spínačů a ovládacích 
prvků, zatímco fyzických tlačítek je zde 
minimum. Modernizovaná Puma přichází 
se třemi verzemi tříválce 1,0 l EcoBoost 
Mild Hybrid 48 V s výkony 92 kW (125 k), 

110 kW (155 k) a ve verzi ST 125 kW (170 k). 
Puma se vyrábí v  závodě Ford Otosan 
v  rumunské Craiově. Novou Pumu 
už je možné objednávat za cenu 
od 499 900 Kč, první vozy budou k dispozici 
v květnu.

Renault otevírá objednávky na Rafale E-Tech full hybrid
Renault v  České republice otevírá 

objednávky na svůj vrcholný model, kupé 
– SUV Rafale E-Tech full hybrid s výkonem 
147 kW (200 k). První vozidla budou 
k dispozici před létem. Cenová nabídka 
začíná na 999 000 Kč s  DPH. Renault 
Rafale E-Tech full hybrid vychází z alianční 
platformy CMF-CD, je dlouhý 471 cm a má 
zavazadlový prostor o objemu 627 l. Ve verzi 
esprit Alpine je Rafale standardně vybaven 
systémem řízení všech kol Renault 4Control 
advanced. Multimediální systém openR 
link obsahuje integrovaný systém Google Android Automotive a lze jej používat jako 

chytrý telefon. Poskytuje také integrované 
služby Google Automotive s  navigací 
Google Maps, integrovaným hlasovým 
asistentem Google Assistant a  víc než 
50 aplikací dostupných na Google Play. 
Do konce roku se Rafele představí i  ve 
verzi E-Tech 4x4 s výkonem 220 kW (300 k) 
s  druhým elektromotorem na zadní 
nápravě.



doložky k zákonu, která říká, že Evropská komise 
zváží vytvoření pravidel pro registraci nákladních 
vozidel provozovaných výhradně na CO2 
neutrální paliva, která by se mohla započítávat 
do cílů EU. Taková pravidla by zemím umožnila 
započítat do cílů EU víc nákladních vozidel se 
spalovacími motory, které jsou poháněny CO2
neutrálními palivy na rozdíl od přechodu velké 
části jejich vozových parků na plně elektricky 
poháněná vozidla.

Zákon, který prosadí 90% snížení emisí CO2
z těžkých nákladních vozidel do roku 2040, musí 
ještě schválit Evropský parlament.

Země EU podpořily zákon o emisích 
nákladních vozidel

Od roku 2035 Evropa zakáže prodej nových 
osobních vozů se spalovacími motory spalujícími 
benzin a naftu. Podobná pravidla pro těžká 
nákladní vozidla, která požadují 90% snížení emisí 
CO2 do roku 2040, dohodl Evropský parlament se 
zeměmi EU na neformálních jednáních v lednu. 

Následné ofi ciální schválení bývá obvykle 
formalitou. Mělo se tak stát už 7. února na setkání 
velvyslanců. Jenže spory v koalici v Berlíně, které 
vyvolala liberální vládní strana FDP, nespokojená 
s dohodou, málem donutily Německo zdržet se 
hlasování. To by přijetí zákona ohrozilo, protože 
by se tím otevřel prostor pro další země, které 
nejsou s tímto zákonem spokojené, ale samotné 
nemají potřebnou sílu, aby zabránily jeho přijetí.

Německý ministr dopravy Volker Wissing (FDP) 
požádal o vytvoření prostoru pro CO2 neutrální 
paliva. Je neobvyklé, aby země požádala 
o změnu zákona EU v tak pozdní fázi. V loňském 
roce ale Wissing získal podobně úlevu v zákazu 
spalovacích motorů osobních automobilů od 
roku 2035 pro tzv. CO2 neutrální paliva.

Nakonec bylo hlasování odloženo do 
pátečního odpoledne. Po koaliční dohodě na 
poslední chvíli Německo hlasovalo pro, takže 
většina zemí EU v odloženém hlasování zákon 
o nákladních automobilech schválila. Aby získaly 
podporu Německa, země EU souhlasily s přidáním 
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HoppyGo nadále roste
Přestože trh půjčování aut a carsharingu 

musely některé služby opustit, P2P 
carsharingová platforma HoppyGo 
z  inovačního centra Škoda X opět rostla. 
Zaznamenala 21% růst výnosů a celkové 
výdělky majitelů se opět pohybovaly 
na hranici 30 milionů korun. Mezi klíčové 
statistiky HoppyGo v  České republice 
v  roce 2023 patří 15% nárůst celkového 
počtu zápůjček a  zvýšení počtu 
uživatelů o  21 768 na 188 306. Počet 
majitelů, poskytujících svá vozidla, 
narostl o  434 na 5710. Uživatelé s  jejich 
vozy najeli celkem 6 052 796 km. 
Majitelé v  ČR si mezi sebou rozdělili 
25 829 471 Kč, v případě nejúspěšnějšího to 
bylo 1 265 344 Kč. Celospolečenský trend 
k  úsporám se projevil v  délce zápůjček, 
která klesla z  průměrných 4,2 dne na 

3,99 dne, a  v  najetých kilometrech, kde 
se průměr na půjčení snížil o  60 km na 
672 km. HoppyGo je lídrem v  půjčování 
elektroaut. Jejich nabídka narostla na 77 
vozidel a poptávky po nich vzrostly o 14 % 
na 415 zápůjček s průměrnou dobou 3,59 
dne a průměrným nájezdem 564 km. 

Lancia s Ypsilonem věří v nový začátek
S novým elektricky poháněným malým 

autem s tradičním jménem Ypsilon se Lancia 
vrací na mezinárodní scénu. Zpočátku 
bude Ypsilon, který sjíždí z montážní linky 
ve španělské Zaragoze, k dispozici kromě 
Itálie také v  Belgii, Nizozemsku, Francii 
a Španělsku. Prodej v dalších zemích začne 

od poloviny příštího roku, ale příznivci italské 
značky u nás si zřejmě počkají ještě déle. 
Po technické stránce je 408 cm dlouhý 
hatchback příbuzný s  Peugeotem 208 
a Opelem Corsa. Mnoho detailů připomíná 
historii značky (dokonce i Stratos!). Známý 
elektromotor Stellantis Group má výkon 
115 kW (156 k) a akumulátor s kapacitou 
54 kWh umožní dojezd 403 km. Později 
bude k dispozici také mild hybridní verze. 
Stávající Ypsilon, poslední dosud vyráběný 
model Lancie, byl vloni, 13 let po uvedení 
na trh, v Itálii (jinde už se neprodává) stále 
číslem 1 mezi malými vozy. Lancia slibuje 
i další dva modely s elektrickým pohonem 
– vůz střední třídy a v roce 2028 nástupce 
legendární Delty. 



Kam vlastně míří Chrysler s konceptem Halcyon?
Asi tou hlavní věcí, kterou ukazuje 

koncept Halcyon, je, že Chrysler stále hledí 
do budoucnosti. Po ukončení produkce 
sedanu 300 už má ve své nabídce pouze 
jediný model Pacifi ca a  platit účty 
mu pomáhá Voyager, což je Pacifi ca 
prodávaná pouze fl otilám. V  technickém 
centru v Auburn Hills nyní americká značka 
Stellantisu představila svou „vizi zítřka“. 
Současně uvádí, že pro rok 2028 připravuje 
kompletní nabídku výhradně elektricky 
poháněných vozidel. První, elektrický 
crossover, dorazí v  roce 2025. Elektricky 
poháněný Halcyon slibuje spoustu efektně 
znějících věcí včetně rozsáhlého využití 
umělé inteligence. Je navržen tak, aby 
jeho dojezd byl neomezený, protože 
doplňuje energii při jízdě po high-tech 

silnici vybavené indukčním nabíjením. 
Většinu z uváděných inovací ovšem ještě 
hodně dlouho neuvidíme, pokud vůbec 
někdy. Lze s jistotou říci, že koncept je méně 
než realitou či vizí pro blízkou budoucnost 
a nelze očekávat, že by se něco takového 
dostalo do výroby. 

Konec německého výzkumu akumulátorů?
Vědci a podnikatelé v Německu varují 

před koncem německého výzkumu 
akumulátorů v důsledku škrtů v rozpočtu. 
Vzhledem ke klíčové roli akumulátorů 
v energetické transformaci by to podle 
nich „mohlo mít dramatické důsledky 
pro Německo jako technologicky 
vyspělou lokalitu. Čeká německý průmysl 
akumulátorů stejný osud jako německý 

solární průmysl před lety?“ Uvádí to v dopise 
spolkové vládě Sdružení výzkumných 
pracovníků a společností v  technologii 
akumulátorů KLiB (Kompetenznetzwerk 
Lithium Ionen Batterien). Středem kritiky 
je úmysl snížit financování výzkumu 
akumulátorů o  155 milionů eur, tedy 
tř i  čtvr t iny původně plánovaných 
prostředků. „Technologie akumulátorů 
hraje ústřední roli v budoucnosti Německa 
jako producenta automobilů během 
transformace k elektromobilitě. Plánované 
škrty by byly tvrdou ranou pro tento 
důležitý výzkum v  Německu,“ varoval 
šéf dceřiného producenta akumulátorů 
Volkswagenu PowerCo Frank Blome 
a dodal, že Čína, Jižní Korea a USA činí 
opačná opatření, když výrazně zvýšily své 
rozpočty na výzkum.
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Vstříc rostoucímu významu elektromobility 
První studijní program v České republice 

zaměřený na komplexní znalost elektroniky 
vozidel představuje obor Automotive 
Electronics and Electromobility, který se na 
Fakultě elektrotechniky a  komunikačních 
technologií VUT v  Brně otevře na podzim. 
Univerzita tím reaguje na volání fi rem 
z  automobilového průmyslu. Absolventi 
této specializace snadno najdou uplatnění 
v jakékoliv fi rmě zabývající se automobilovou 
elektronikou na úrovni vývoje, výzkumu a po 
získání praxe také na úrovni řízení výroby. 
Program se vyučuje v  angličtině, takže 
je atraktivní i  pro zájemce o  studium ze 
zahraničí. Zájem fi rem, jako jsou Škoda Auto, 
Forvia Hella, Valeo nebo onsemi, o kvalitní 
zaměstnance s  vysokoškolským vzděláním 

roste, neboť u  nás rozšiřují svá výzkumná 
a vývojová centra. Nabízejí i placené stáže, 
takže se studentům vykompenzuje školné, 
které u anglických studijních programů na 
VUT činí 1000 eur ročně. Přihlášky do prvního 
studijního programu je možné podávat do 
31. března.

Zvýšení mýtného bezprostředně ovlivní ceny dopravy

Vláda schválila nařízení stanovující 
výši sazeb mýtného od 1. března 2024, 
kdy nabývá účinnosti novela zákona 
o pozemních komunikacích. Ta umožňuje 
zvýšit sazby mýta zavedením tzv. čtvrté 
složky jako poplatku za znečištění produkcí 
CO2. Změna je zavedena v  souvislosti 

s implementací evropské směrnice, jejímž 
cílem je podpořit další snižování emisí CO2. 
Změna mýtných sazeb se dotkne všech 
kategorií vozidel. Kromě dosavadních tří 
složek mýtného – poplatku za užití pozemní 
komunikace, poplatku za hluk z provozu 
a poplatku za znečištění ovzduší – bude 
nově zavedena čtvrtá složka, poplatek 
za emise CO2. V  souladu s  evropskou 
legislativou bude zavedeno pět emisních 
tříd CO2. Schválené navýšení například 
v  nejrozšířenější kategorii kamionů 
specifi kace Euro VI bude činit 0,65 Kč/km, 
což je o víc než 13 %. To se dotkne všech 
dopravců i jejich zákazníků. 



České AGC mění country manažera
Novým Country manažerem skupiny 

AGC v  České republice se stal Miloslav 
Zoula (51). Převzal pozici po Zdeňku
Frelichovi, který skupinu AGC v  České 
republice vedl posledních sedm let. 
Zoula zároveň nadále zůstane ředitelem 
závodu AGC Flat Glass Czech v Teplicích-
Řetenicích, který vyrábí ploché sklo. Pracuje 
ve společnosti AGC Flat Glass Czech od roku 
1998, kdy nastoupil jako investiční specialista 
řízení výstavby. Zajišťoval výstavbu několika 
důležitých sklářských závodů skupiny 
například v  ruském Klinu, v  Chudeřicích 
nebo v  Řetenicích, kde měl na starosti 
i rekonstrukci linky na výrobu plochého skla 
s  celosvětově unikátní technologií výroby. 
Od roku 2014 zastával v  závodě pozici 
zástupce ředitele pro inženýrské služby a od 
roku 2019 je jeho ředitelem.

Personálie z
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Vaněček povýšil v Aures Holdings
Aures Holdings, která provozuje síť 

autocenter AAA Auto, Mototechna, Auto 
Diskont a Driverama, jmenovala do pozice 
co-CEO Petra Vaněčka, který dosud 
působil na pozici provozního ředitele. Bude 
na pozici generálního ředitele působit 
společně s Karolínou Topolovou. Skupina 

tak chce ještě víc podpořit růst skupiny 
i její geografi ckou expanzi. Aures za loňský 
rok prodal bezmála 100 000 vozů a působí 
na 60 místech v pěti zemích. „Rozšíření 
nejvyššího vedení společnosti je reakcí 
na náš růst, expanzi, digitální transformaci 
a  ještě větší důraz na zákaznickou 
spokojenost. Rozhodli jsme se proto složení 
top managementu posílit, abychom 
rozvoji společnosti dali nový impuls. 
Budeme pokračovat i dalšími změnami 
v organizační struktuře společnosti, kde 
chceme dát větší prostor k růstu dalším top 
manažerům,“ uvedla společná generální 
ředitelka a předsedkyně představenstva 
Aures Holdings Karolína Topolová.
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Continental omezí výzkum 
a propustí 7150 pracovníků

S p o l e č n o s t  C o nt i n e nta l ,  j e d e n 
z nejvýznamnějších dodavatelů v automobilovém 
průmyslu, se rozhodla pro další krok k posílení 
konkurenceschopnosti sektoru Automotive 
group. V rámci opatření, která mají za cíl zvýšit 
efektivitu globální sítě výzkumu a vývoje, bude 
do konce roku 2025 řada z  82 vývojových 
lokalit zefektivněna, budou lépe využity díky 
sdružování synergii v pracovních procesech. 
Opatření v oblasti efektivity se dotknou 1750 
pracovních míst po celém světě včetně 380 
v dceřiné softwarové společnosti Elektrobit 
s centrálou v Braunschweigu. Sektor plánuje 
snížit svůj podíl výdajů na výzkum a vývoj na 9 
% tržeb do roku 2028. Aktuálně jsou tyto výdaje 
12 %. Investoři a analytici Continental kritizují, 
že v automobilovém dodavatelském sektoru 
vydělává málo, ale také utrácí poměrně velké 
množství peněz za výzkum.

„Výzkum a vývoj tvoří základ pro inovace 
a růst. Zvýšením efektivity a sloučením našich 
výzkumných a  vývojových aktivit posílíme 
spolupráci, využijeme synergie a  zkrátíme 
dobu vývoje. Tím zlepšíme naši dlouhodobou 
konkurenceschopnost. Ve střednědobém 

horizontu zaměříme naše zdroje ještě víc na 
budoucí technologie pro softwarově defi novaná 
vozidla,“ uvedl člen výkonné rady a  ředitel 
Automotive Philipp von Hirschheydt.

Společnost také analyzuje konsolidaci 
poboček v regionu Rýn-Mohan. Z toho se dá 
usuzovat, že nejvíc snížení počtu pracovníků ve 
výzkumu a vývoji postihne právě domácí region 
společnosti.

Sektor Automotive group také zjednodušuje 
a zefektivňuje své obchodní a administrativní 
struktury s cílem od roku 2025 snížit náklady o 400 
milionů eur ročně. Opatření se dotknou 5400 
pracovních míst po celém světě.

Svá vývojová oddělení v Německu hodlají 
omezit také Bosch a ZF. Bosch snižuje počet 
softwarových vývojářů a  ZF plánuje zrušit 
dokonce až 12 000 pracovních míst. Přitom Bosch 
i ZF, stejně jako Continental, nadále investují 
nemalé prostředky do svých vývojových center 
v Číně, resp. tam budují nová. Podle odborníků 
je v transformační fázi krajně nebezpečné šetřit 
v oblasti vývoje. Němečtí dodavatelé, kteří 
v mnoha oblastech zaostávají za jinými regiony, 
mohou stále víc ztrácet kontakt.
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Kromě Norska má zbývajících pět zemí 
v současnosti omezenou kapacitu obnovitelných 
zdrojů. Například Omán je pro napájení své sítě 
téměř výhradně závislý na fosilních palivech. Tyto 
země proto budou vyžadovat obrovské investice do 
výroby čisté elektřiny. Nejextrémnějším případem 
je Namibie, která ke splnění plánovaného vývozu 
vodíku do EU potřebuje víc než desetinásobek 
předpokládané spotřeby elektřiny v zemi do roku 
2030. Přitom polovina Namibijců v současnosti 
nemá přístup k elektřině. Vodík také vyžaduje 
značné množství vody. Všechny sledované země 
kromě Norska budou v nadcházejících desetiletích 
čelit značnému nedostatku vody.

V současnosti neexistuje infrastruktura pro 
přepravu vodíku na dlouhé vzdálenosti. Výstavba 
vodíkových potrubí, například do severní Afriky, 
by trvala roky. To znamená, že jediný schůdný 
způsob, jak dovážet vodík, je v současné době 
ve formě e-paliv, která mohou být přepravována 
na lodích.

Evropa by mohla do roku 2030 vyrábět 6 až 7,5 
milionů tun obnovitelného vodíku. To by stačilo 
k pokrytí potřeb pokud by se dodávky vodíku 
a e-paliv omezily na odvětví, která mají málo 
jiných alternativ, jako jsou lodní doprava, letectví 
a hnojiva. Podle studie jsou cíle EU v oblasti 
vodíku pětinásobkem toho, co bude skutečně 
potřeba k dosažení ekologických cílů bloku do 
roku 2030.

Evropské plány na vodík závisí na nejistém dovozu

Zpráva nevládní organizace Transport 
& Environment (T&E) uvádí, že EU by neměla 
spoléhat na nejistý dovoz vodíku aby splnila své 
přehnaně ambiciózní cíle. Navzdory velkému 
humbuku kolem vodíku je v posuzovaných zemích 
zafi nancováno pouze 1 % plánované produkce 
zeleného vodíku. Evropa by se měla zaměřit na 
rozvoj vlastní produkce než se obrátí na země, 
které nejsou schopny rychle zvýšit výrobu vodíku 
a postrádají potřebnou infrastrukturu pro jeho 
vývoz do Evropy.

Geert Decock, manažer pro elektřinu a energii 
v organizaci T&E, řekl: „Vzhledem k tomu, že 
evropští politici létají po celém světě, aby zajistili 
dohody o vodíku, je velmi potřebná kontrola 
reality. Většina zemí, na které se Evropa při dovozu 
spoléhá, není vůbec připravena zvýšit výrobu.“

Plán evropské unie RePowerEU stanoví 
cíl využívat do roku 2030 20 milionů tun 
obnovitelného vodíku, přičemž polovina z toho 
má pocházet z dovozu. Poradenská společnost 
Ricardo se podívala na šest zemí s velkými 
plány na export vodíku do EU: Norsko, Chile, 
Egypt, Maroko, Namibii a Omán. Tyto země 
dohromady by byly schopny dodat pouze 
čtvrtinu z potřebných 10 milionů tun. Analýza 
národních strategií těchto šesti zemí ukazuje, 
že EU považují za klíčový trh pro vývoz vodíku. 
Omán například očekává, že v roce 2030 bude 
do EU vyvážet více než dvě třetiny své produkce.
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Špatné zprávy z Kalifornie pro příznivce vodíku
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Shell uzavírá své americké vodíkové čerpací 
stanice v Kalifornii a zastavuje výstavbu nových. 
Už vloni Shell zrušil své plány na vybudování 48 
vodíkových čerpacích stanic pro lehká užitková 
vozidla v Kalifornii. Společnost žádala o státní 
pobídku ve výši více než 40 milionů dolarů na 
instalaci těchto čerpacích stanic, ale ani to 
nestačilo, aby se projekt stal rentabilní. 

Kalifornský obchodní orgán Hydrogen Fuel 
Cell Partnership na svých webových stránkách 
uvádí, že vybudování čerpacích stanic H2 stálo 
2 miliony dolarů, což je částka, kterou bude 
obtížné získat zpět vzhledem k tomu, že se ve státě 
dosud prodalo nebo pronajalo pouze 17 284 vozů 
s palivovými články. Největší kalifornský prodejce 
vodíku True Zero provozuje 37 z 53 vodíkových 
čerpacích stanic v Kalifornii. Nedávno zvýšil cenu 
vodíku ve všech svých stanicích z 30 USD/kg (700 
Kč) na 36 USD (850 Kč) za kg. Ještě v dubnu 2021 
si ale účtoval pouze 13,14 USD za kg (310 Kč). To 
znamená, že provoz elektromobilu Tesla je nyní 
v Kalifornii 14x levnější než vodíkové Toyoty.

Shell loni na podzim v Kalifornii uzavřel pět ze 
svých sedmi vodíkových stanic, přičemž uzavření 
označil za „dočasné“. Nyní společnost potvrdila, 
že okamžitě trvale uzavře všech sedm svých 

kalifornských čerpacích stanic, což představuje 
další ránu pro bojující trh s vodíkovými automobily 
v  jediném státě, kde je toto palivo vůbec 
dostupné. 

Shell bude v Kalifornii nadále provozovat tři 
čerpací stanice na vodík pro těžká nákladní 
vozidla. Shell upřednostní vodík pro nákladní 
dopravu a zároveň bude investovat do nabíjení 
elektromobilů. Už v  roce 2022 Shell uzavřel 
všechny tři své vodíkové čerpací stanice ve 
Velké Británii, protože nejsou schopny obsloužit 
nákladní vozidla.

Rozhodnutí opustit kalifornský trh lehkých 
vozidel poháněných vodíkem by také mohlo 
odrážet nedostatek poptávky. Kalifornie je jedním 
z mála trhů s vodíkovými vozidly. V roce 2023 
jich ale bylo nově registrováno pouze 3143, což 
bylo méně než 1 % v porovnání s elektromobily 
s akumulátory.

Shell s desítkami let zkušeností v průmyslu 
fosilních paliv měl zlevnit provoz aut na vodík 
a postavit se do čela budování infrastruktury. 
„Pokud ani fosilní gigant jako Shell nedokáže 
ospravedlnit investice do budoucnosti lehké 
vodíkové infrastruktury, nejsme si jisti, kdo to 
dokáže,“ uvádí web Inside EVs.

více na 
www.autoweek.cz



Boj o přeshraniční vymáhání nízkoemisních zón oddaluje zákon EU, jehož cílem je 
usnadnit přeshraniční vymáhání dopravních přestupků.
Evropský parlament a národní vlády se dohodly na posílení domácí výroby zelených 
technologií, jako jsou akumulátory, elektrolyzéry a palivové články, ale vyhýbají se 
vyloučení čínských výrobců pro většinu veřejných dotací.

Krátce

legrační, protože jeho vlastní ministerstvo jen 
před několika týdny oznámilo významné škrty 
v dotacích pro e-paliva. Jistota plánování pro 
e-paliva je skutečně klíčová, protože Evropa 
v  současnosti není schopna vyrobit jejich 
dostatek aby splnila své cíle v oblasti zeleného 
letectví. Možná by měl Wissing příště začít 
s vlastním domácím úkolem.

Vítejte u nejnovějšího přehledu zpráv Euractivu 
o mobilitě z celé Evropy.

Každý rok na Silvestra Němci ve všech 
televizních programech sledují skeč Dinner 
for One s  heslem „Stejný postup jako loni“ 
– pravděpodobně proto, aby si navzájem 
připomněli, že ať se stane co se stane, některé 
věci prostě zůstanou stále stejné.

V pátek velvyslanci EU přijali nové normy CO2 
pro těžká nákladní vozidla po třídenním jednání, 
kdy postoj Německa představoval riziko zmaření 
většiny. Poté, co dříve dohodu podpořila, liberální 
FDP (Renew), součást německé vládnoucí 
koalice tří stran, dohodu zablokovala. A bez 
Německa se neočekávala dostatečná většina. 
Následovalo krátké období, které se podobalo 
stejnému postupu v loňském roce, kdy ministr 
dopravy Volker Wissing (FDP) zablokoval de facto 
zákaz automobilů se spalovacími motory od roku 
2035.

„Stejný postup jako loni, pane Wissingu?“ 
– „Stejný postup jako každý rok, Uršulo,“ – jen 
trochu upravil komickou scénku.

Dohoda na poslední chvíli v Berlíně připravila 
cestu ke schválení cílů EU do roku 2040 snížit emise 
těžkých nákladních vozidel o 90 % výměnou 
za doložku věnovanou vozidlům na e-paliva. 
Byla uzavřena stejná dohoda, která zavazuje 
Komisi k vytvoření nové kategorie nákladních 
vozidel „pouze na e-paliva“, která bude nadále 
povolena i po roce 2040.

Ve veřejnoprávní televizi Wissing odůvodnil 
svůj zásah na poslední chvíli potřebou vytvořit 
„bezpečnost plánování pro e-paliva“, což je 

Stejný postup jako loni, pane Wissingu?
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Německá vláda odhodlaně kráčí 
k ekonomické sebevraždě 

i nejvyšší ze všech zemí OECD. Spolkový svaz 
německého průmyslu BDI sdělil, že 67 % fi rem 
z části či zcela přesouvá výrobu do zahraničí. Jde 
o fi rmy produkující strojírenské výrobky, chemické 
produkty či automobily. 

Jak uvedl zpravodajský portál televize NTV, 
společnosti BASF, Bosch, Volkswagen, Bayer, 
Continental jedna za druhou oznamují hromadné 
propouštění. Jen před několika dny dodavatel 
automobilových dílů ZF Friedrichshafen oznámil, 
že může být potenciálně ztraceno až 12 000 
německých pracovních míst. „Výrobní průmysl 
může shořet,“ varovaly průmyslové asociace 
a upozornily, že špičkový německý chemický 
průmysl ztratil během dvou let 23 % objemu výroby. 
V dopise kancléři Olafovi Scholzovi minulý týden 
šéfové čtyř hlavních německých podnikatelských 
svazů (DIHK, BDA, BDI a ZDH) varovali: „Frustrace 
a nejistota mezi mnoha společnostmi roste – 
a přesun průmyslové výroby do zahraničí se 
zvyšuje. Naléhavě apelujeme na vás a celou 
spolkovou vládu, abyste nyní přijali opatření.“

Německé průmyslové podniky prchají všemi 
směry. V  současné době jsou přitahovány 
k ostatním zemím EU, Asii a USA. Z pohledu fi rem 
jsou rozumnými opatřeními k posílení Německa 
jako průmyslového stanoviště především snížení 
byrokracie a konkurenceschopné ceny energie. 

Z  komentáře Milana Smutného ve Světě 
hospodářství.

Kurz německé vlády ke 100% závislosti na 
občasných zdrojích energie dostal trhliny. Studie 
společnosti McKinsey zjistila, že do roku 2035 bude 
ve špičce chybět 54 GW stabilních zdrojů aby 
dorovnaly nestabilní, občasné a na povětrnostních 
podmínkách závislé zdroje. Dosavadní náklady 
500 miliard eur na zelenou německou tranzici 
budou následovány ještě větší lavinou nákladů 
v řádu bilionů eur.

Specializovaná berlínská poradenská 
společnost e.venture vypočítala, že navzdory 
obrovským investicím bude do roku 2040 
přetrvávat deficit dodávek ve výši čtvrtiny 
roční poptávky po elektřině. Další zvýšení 
kapacity výroby z  obnovitelných zdrojů by 
tento defi cit snížilo, ale ne v době špičkového 
zatížení. Vyrovnávat to záložními elektrárnami by 
znamenalo astronomicky zvýšit náklady, přičemž 
tyto elektrárny by se v praxi využívaly ještě méně 
často.

Německo opouští významný průmysl a fakta 
jsou zdrcující. Ekonomický institut IW vypočítal, 
že z Německa v roce 2022 odteklo o 132 miliard 
dolarů víc přímých investic, než bylo za stejné 
období investováno. Nejde jen o nejvyšší odliv, 
jaký kdy byly v Německu zaznamenán, ale je 
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